
 
 
 

30. neděle v mezidobí, cyklus B (28.10.2018) 
(Jer 31, 7-9; Žalm 126; Žid 5, 1-6; Mk 10, 46-52) 

 

Ve 3. kapitole exhortace „Gaudete et Exsultate“ se papež opírá o text 

o blahoslavenství. Ve výtahu jsem právě vynechal část, kde papež komentuje 

jednotlivá blahoslavenství, abych nechal vyniknout to, co chce papež 

zdůraznit: hlavně, že blahoslavenství nás vedou radikálně proti proudu světské 

mentality, a že potřebujeme nechat se vést Duchem Svatým, aby nám 

ideologie tohoto světa nebránily uvést je do praxe. 

V evangeliu Bartimaios asi měl představu o tom, co chce a co má 

učinit. Křičel na Ježíše, ale stejně to nepomáhalo do té doby, než se sám Ježíš 

chopil iniciativy. Když slyšel „Vstaň, volá tě“, odpovídá na (po)volání a 

vstupuje do dialogu s Ježíšem. A je uzdravený, ale také „jde tou cestou za 

ním“, to znamená, že šel na cestu ke svatosti, že se stal učedníkem. 

Často i my si myslíme, že víme, co chceme a co máme dělat. Ale moc 

nám to nejde. Křičíme jako Bartimaios a to nepomáhá. Ale je to opravdu, co 

Bůh od nás očekává? Máme jenom konat nějaké „dílo pro Boha“ nebo 

skutečně spolupracovat na „Božím díle“? Boží dílo předpokládá, že přijmeme 

logiku blahoslavenství, která je právě opakem logiky světa. V díle pro Boha 

nejprve hledáme, jaké jsou naše potřeby, pak vytvoříme náš projekt, rozdělíme 

si úkoly a naplánujeme etapy. A až na konci dáme najevo, že to děláme pro 

Boží slávu! Boží dílo vypadá jinak. Začíná tím, že někdo slyší povolání od 

Boha a odpovídá „ano“. A pak Bůh sám ho zahrne do společenství, ukáže 

novou cestu a dává své požehnání. Všechny velká díla v dějinách církve 

začínala takto: jeden člověk slyší povolání od Boha a odpovídá, od Abrahama 

k Matce Tereze z Kalkaty přes Pannu Marii. 

  Otec Alain Cleyssac CCN, administrátor farnosti 

Otázky k zamyšlení 

- Co pro nás znamená spolupracovat na Božím díle a nejenom dělat nějaké 

dílo pro Boha? Jak můžeme slyšet Boží povolání a odpovědět na ně?   

- Co nám může pomoci vstoupit do logiky blahoslavenství a nenechat se svést 

lidskými ideologiemi? Jak můžeme nechat Ducha Svatého „osvobodit nás od 

slabosti sobectví, pohodlnosti a pýchy“? 

„Gaudete et Exsultate“ 
(„Radujte se a jásejte“) 

Apoštolská exhortace papeže Františka o povolání ke svatosti v současném světě 

Třetí kapitola: V mistrově světle 
63. (…) Ježíš vykládal ve vší jednoduchosti, co to znamená být svatý, a to 

především ve svých blahoslavenstvích (srov. Mt 5,3-12; Lk 6,20-23). (…) 

65. I když se nám Ježíšova slova mohou zdát poetická, ve skutečnosti tvoří 

protiproud k tomu, co je běžné, a ke způsobu, jakým se žije ve společnosti. 

(…) Můžeme je žít jenom tehdy, když nás Duch Svatý prostoupí veškerou 

svou mocí a osvobodí nás od slabosti sobectví, pohodlnosti a pýchy. 

(67. až 94.: papež komentuje jednotlivá blahoslavenství – Mt 5,3-12) 

95. V 25. kapitole Matoušova evangelia (vv. 31-46) se Ježíš znovu zastavuje 

u jednoho z těchto blahoslavenství, u blahoslavenství milosrdných. Jestliže 

hledáme svatost, která je milá Bohu, pak v tomto textu najdeme pravidlo pro 

naše jednání, podle něhož budeme souzeni: „Měl jsem hlad, a dali jste mi 

najíst, měl jsem žízeň, a dali jste mi napít, byl jsem na cestě a ujali jste se mě, 

byl jsem nahý, a oblékli jste mě, byl jsem nemocen, a navštívili jste mě, byl 

jsem ve vězení, a přišli jste ke mně“ (Mt 25,35-36). 

100. Mrzí mě, že nás ideologie často svádí ke dvěma škodlivým omylům. Na 

jedné straně existují křesťané, kteří oddělují tyto požadavky evangelia od 

svého osobního vztahu k Pánu, od vnitřního spojení s ním, od milosti. Tím se 

křesťanství přetváří v jistý druh nevládní organizace, protože se zbavuje té 

zářivé spirituality (…) 

101. Škodlivý a ideologický je také omyl těch, kdo hledí podezíravě na 

společenskou angažovanost druhých, protože ji považují za něco povrchního, 

světského, sekularizovaného, imanentistického, komunistického a 

populistického. Nebo ji zase relativizují s tím, že jiné věci jsou důležitější, 

nebo že jediné, na čem záleží, je jedna zvláštní oblast nebo téma etiky, kterou 

oni hájí. Například obrana nenarozených nevinných dětí musí být jasná, pevná 

a s přesvědčením. (…) Ale stejně posvátný je život chudých, kteří se už 

narodili, osob, které ohrožuje bída, opuštěnost, vyloučení, obchodování 

s lidmi, utajovaná eutanázie nemocných a starých lidí, kterým už nikdo 

nevěnuje pozornost, nové formy otroctví a jakákoli forma vyloučení. (…) 

109. Síla svědectví svatých spočívá v životě podle blahoslavenství a podle 

pravidel, podle nichž budeme souzení během posledního soudu. Je to pár 

prostých slov, která jsou ale praktická a platí pro všechny, protože křesťanství 

je tu především proto, abychom je uskutečňovali v životě. Je ale také 

předmětem uvažování, to však má hodnotu jen tehdy, když nám pomáhá žít 

evangelium v každodenním životě. Vřele doporučuji pročítat si často tyto 

významné biblické texty, připomínat si je, modlit se s nimi a pokoušet se je 

vtělit. Budou nám prospívat a učiní nás vpravdě šťastnými. 

„Radujte se a jásejte“ 
 

Cesta ke svatosti, 3. krok: 
odpovědět na Boží povolání 

„Vstaň, volá tě“  

 
      
Římskokatolická farnost Tuchoměřice 


